

CONTENTS

OFFICIAL

The report of His Grace Bishop Arshak Khachatryan on the activity of the Mother See of Holy Etchmiadzin during 2012 made at the extended session of the Supreme Spiritual Council.....	3
--	---

SERMONS

Sermon delivered by Rev. Fr. Shahe Ananyan during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin on February 3, 2013.....	29
---	----

Sermon delivered by Fr. Paren Arakelyan during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin on the occasion of the Feast of Sts. Ghevondians priests....	32
--	----

Sermon delivered by His Grace Bishop Ghevorg Saroyan during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin on the occasion of the Feast of St. Vardan and his 1036 companions.....	35
--	----

Sermon delivered by His Grace Bishop Arshak Khachatryan during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin on the occasion of the third Sunday of the Great Lent called Sunday of the Prodigal Son.....	38
--	----

RELIGIOUS STUDIES

REV. FR. SHAHE ANANYAN —Nicholas of Cusa and his work entitled “Hidden God”.....	42
---	----

HISTORICAL-PHILOLOGICAL STUDIES

AVETIS HAROUTIUNYAN – The Mystery of the Vardanants.....	50
---	----

YERJANIK GHEVORGYAN, SUSANNA GHEVORGYAN – Archaisms in the works by Gareghin Nezhdeh.....	55
--	----

HOVHANNES ZATIKYAN – The Armenian issue in the Conference of Potsdam (July 17 – August 2, 1945).....	69
---	----

ELINA MIRZOYAN – From the history of the Armenian Benevolent Organization of Baku.....77

SHUSHAN VARDANYAN – Komitas in the art of Arto Chakmakchyan.....85

ESSAYS

HEGHINE MEKERTCHYAN – Colophons of Armenian manuscripts on nunneries and celibate women.....89

SVETLANA VARDANYAN – Joseph Orbeli as a specialist in folklore.....102

REV. FR. VARDAN NAVASSARDYAN – Spiritual education and diaconal projects.....106

SEMINARIANS

VAHAN MAGHALYAN – Sako Sukiasyan: prominent specialist in Teryan Studies.....110

SPIRITUAL READINGS

FR. GHEVOND MAYILYAN – New challenges.....119

LITERARY REVIEW

AZAT BOZOYAN – The history of Armenia in the 11th - 14th centuries in the political milieu of the Middle East.....124

BRIEF CHURCH NEWS.....143

СОДЕРЖАНИЕ

ОФИЦИАЛЬНОЕ

Доклад епископа Аршака Хачатряна на расширенном заседании Верховного духовного совета о деятельности св. Эчмиадзина за 2012 г.....3

ПРОПОВЕДИ

Проповедь иеромонаха Шагэ Ананяна, читанная 3 февраля в кафедральном соборе Св. Эчмиадзина во время Святой литургии.....29

Проповедь иерея Фарена Аракеляна, читанная в кафедральном соборе Св. Эчмиадзина в связи с Днем поминовения Св. иереев-гевондитов.....32

Проповедь епископа Геворга Сарояна, читанная в кафедральном соборе Св. Эчмиадзина в связи с Днем поминовения Св. военачальников-варданитов и 1038 мучеников.....35

Проповедь епископа Аршака Хачатряна, читанная в кафедральном соборе Св. Эчмиадзина в связи с третьим воскресеньем Великого поста - воскресенья о блудном сыне.....38

РЕЛИГИЕВЕДЕНИЕ

ИЕРОМОНАХ ШАГЭ АНАНЯН — Николай Кузанский и его труд “Скрытый Бог”.....42

ИСТОРИКО-ФИЛОЛОГИЧЕСКИЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

АВЕТИС АРУТУНЯН - Таинство Варданитов.....50

ЕРДЖАНИК ГЕВОРГЯН, СУСАННА ГЕВОРГЯН — Архаизмы в произведениях Нждэ.....55

ОВАНЕС ЗАТИКЯН – Армянский вопрос на Потсдамской конференции (1945 г., 17 июля-2 августа).....69

ЭЛИНА МИРЗОЯН – Из истории Армянского благотворительного общества Баку.....77

ШУШАН ВАРДАНЯН – Комитас в искусстве Арто Чакмакчяна.....85

СООБЩЕНИЯ

ЕГИНЭ МКРТЧЯН – Памятные записи армянских рукописей о женских обителях и монашенках.....89

СВЕТЛАНА ВАРДАНЯН – Иосиф Орбели – фольклорист.....102

ИЕРОМОНАХ ВАРДАН НАВАСАРДЯН – Духовное образование и диаконические программы.....106

СЕМИНАРИСТЫ

ВАН МАГАЛЯН - Сако Сукиасян. Заслуженный терьяновед.....110

ДУХОВНЫЕ ЧТЕНИЯ

ИЕРЕЙ ГЕВОНД МАИЛЯН - Новые вызовы.....119

РЕЦЕНЗИИ. БИБЛИОГРАФИЯ

АЗАТ БОЗОЯН – История Армении XI-XIV вв. в политическом контексте Ближнего Востока.....124

ЦЕРКОВНАЯ ЖИЗНЬ. НОВОСТИ.....143

ԲՈՎԱՆԴԱԿՈՒԹԻՒՆ

ՊԱՇՏՈՆԱԿԱՆՔ

Գերաշնորհ Տ. Արշակ եպիսկոպոս Խաչապրյանի զեկույցը Մայր Աթոռի մեկամյա՝ 2012 թ. գործունեության վերաբերյալ Գերագույն հոգեւոր խորհրդի ընդլայնված նիստում.....3

ՔԱՐՈՋԽՕՍԱԿԱՆ

Տ. Շահե աբեղա Անանյանի քարոզը՝ խոսված փերրվարի 3-ին Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում Սուրբ Պապարագին.....29

Տ. Փառեն քահանա Առաքելյանի քարոզը՝ խոսված Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում Ս. Ղևոնդյանց քահանաների հիշարարկության օրվա առիթով.....32

Տ. Գևորգ եպիսկոպոս Սարգսյանի քարոզը՝ խոսված Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում Ս. Վարդանանց գորավարների և 1036 վկաների հիշարարկության օրվա առիթով.....35

Տ. Արշակ եպիսկոպոս Խաչապրյանի քարոզը՝ խոսված Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում Մեծ Պահքի երրորդ՝ Անառակի կիրակիի առիթով.....38

ԿՐՕՆԱԳԻՏԱԿԱՆ

Տ. ՇԱՄԵ ԱԲՂ. ԱՆԱՆՅԱՆ - Նիկողայոս Բուզացին և նրա «Թաքնված Աստված» երկը.....42

ՊԱՏՄԱՐԱՆԱՍԻՐԱԿԱՆ

ԱՎԵՏԻՍ ՆԱՐՈՒԹՅՈՒՆՅԱՆ - Վարդանանց խորհուրդը.....50

ԵՐԶԱՆԻԿ ԳԵԻՈՐԳԵԱՆ, ՍՈՒՍԱՆՆԱ ԳԵԻՈՐԳԵԱՆ - Նախաճառները Գարեգին Նժդեհի երկերում.....55

ՆՈՎԱՆՆԵՍ ԶԱՏԻԿՅԱՆ - Նայկական հարցը Պոպսդամի կոնֆերանսում (1945 թ. հուլիսի 17 - օգոստոսի 2).....69

ԷԼԻՆԱ ՄԻՐԶՈՅԱՆ - Բաբլի Նայ բարեգործական ընկերության պատմությունից.....77

ՇՈՒՇԱՆ ՎԱՐԴԱՆՅԱՆ - Կոմիտասը Արթուր Չաքմաքչյանի արվեստում.....85

ՆԱԴՈՐԴՈՒՄՆԵՐ

ՆԵՂԻՆԵ ՄԿՐՏՉՅԱՆ - Նայկական ձեռագրերի հիշարակարանները կանանց մենաստանների և կուսակրոն կանանց վերաբերյալ.....89

ՍՎԵՏԼԱՆԱ ՎԱՐԴԱՆՅԱՆ - Նովսելի Օրբելին՝ բանագեղ-բանահավաք.....102

ՎԱՐԴԱՆ ԱԲՂ. ՆԱՎԱՍԱՐԴՅԱՆ - Նոգետը կրթությունը և դիսկոնիկ ծրագրերը.....106

ՃԵՄԱՐԱՆԱԿԱՆՆԵՐ

ՎԱՆԱՆ ՄԱՂԱՅԱՆ - Սարգո Սուրիասյան, Տերյանագիտության երախտավորը....110

ՆՈԳԵԻՈՐ ԸՆԹԵՐՅՈՒՄՆԵՐ

Տ. ՂԵԲՈՆԴ ՔՆՆ. ՄԱՅԻՆՅԱՆ - Նոր մարտահրավերներ.....119

ԳՐԱԽՕՍՈՒԹԻՒՆ. ՄԱՏԵՆԱԳԻՏՈՒԹԻՒՆ

ԱԶԱՏ ԲՈԶՈՅԱՆ - ԺԱ.-ԺԴ. դարերի Նայասարանի պատմությունը Մերձավոր Արևելքի քաղաքական հոլովույթում.....124

ԵԿԵՂԵՅԱԿԱՆ ԲԵՄ. ԼՈՒՐԵՐ.....143